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362273 ‐ آیا مال که از دوستش برداشته و نتیجۀ فروش اکانت قماربازی بوده را به او برگرداند؟

سوال

شناسم به من پیشنهاد داد که برایم اکانت کاربری مدیریت را در یکه از طریق فیسبوک م از دوستان سال ۲۰۱۹ ی

سایت تازه تاسیس قمار بسازد. من آن زمان به سبب ضعف ایمان و نیازی که به پول داشتم قبول کردم. نقش من این بود که

با حساب کاربریام برای مشتریهایمان حساب کاربری بسازم. یعن مشتری نزد من مآمد و مگفت: مخواهم در سایت

شما بازی کنم، من هم برایش ی اکانت مساختم و آن را شارژ مکردم و سودی که مبردم از اختلاف قیمت بود که من

از دوستم اکانت مخریدم و پول که مشتری به من مداد. خلاصه من هر بار که شارژ مفروختم پول دوستم را مستقیما

ر را از نزدیروز همدی ی داشتم و همۀ این معاملات از طریق اینترنت بود و حتفرستادم و سود خودم را برمبه او م

ندیدیم. تا اینکه ی بار نیازمند پول بودم و راه ندیدم جز اینکه پول او را بدون اجازهاش بردارم و فر مکردم به زودی

آن مبلغ را به دست مآورم و پس مدهم اما متاسفانه نتوانستم و سر این موضوع دعوایمان شد اما به او قول دادم که

پولش را به او برگردانم و در سخنم صادقم. پس از مدت از آن حادثه خداوند به من توفیق توبه داد و از قمار و حرام به

فضل و رحمت اله دور شدم. سؤال من این است: وقت این پول را جمعآوری کردم آیا درست است که آن را به او بدهم یا

نه؟

پاسخ مفصل

الحمدله.

اولا:

ساختن اکانت برای قمار جایز نیست

ساختن اکانت برای قماربازها جایز نیست زیرا این هماری در امر گناه است و اله تعال مفرماید:

 وتَعاونُوا علَ الْبِرِ والتَّقْوى ولا تَعاونُوا علَ اثْم والْعدْوانِ واتَّقُوا اله انَّ اله شَدِيدُ الْعقَابِ  [سورۀ مائده: ۲]

(و در راه نیوکاری و تقوا با یدیر هماری کنید و بر گناه و تجاوزگری کمیار هم نشوید و پروای اله را پیشه سازید،

همانا اله سخت کیفر است).

https://archive-1446.islamqa.info/fa/answers/362273/%D8%A7%DB%8C%D8%A7-%D9%85%D8%A7%D9%84%DB%8C-%DA%A9%D9%87-%D8%A7%D8%B2-%D8%AF%D9%88%D8%B3%D8%AA%D8%B4-%D8%A8%D8%B1%D8%AF%D8%A7%D8%B4%D8%AA%D9%87-%D9%88-%D9%86%D8%AA%DB%8C%D8%AC%D9%87-%D9%81%D8%B1%D9%88%D8%B4-%D8%A7%DA%A9%D8%A7%D9%86%D8%AA-%D9%82%D9%85%D8%A7%D8%B1%D8%A8%D8%A7%D8%B2%DB%8C-%D8%A8%D9%88%D8%AF%D9%87-%D8%B1%D8%A7-%D8%A8%D9%87-%D8%A7%D9%88-%D8%A8%D8%B1%DA%AF%D8%B1%D8%AF%D8%A7%D9%86%D8%AF


3 / 2

و پیامبر ـ صل اله علیه وسلم ـ مفرماید: «آنکه به سوی هدایت فرا بخواند مانند اجر کسان که از او پیروی کنند خواهد

داشت، بآنکه از پاداش آنان چیزی کم شود، و کس که به گمراهای دعوت دهد، مانند گناهان کسان که از او پیروی

کردهاند بر دوش او خواهد بود، بآنکه از گناهان آنان چیزی کم شود» به روایت مسلم (۴۸۳۱).

و مال که از این راه به دست آید حرام است، زیرا در برابر ی منفعت حرام بوده است.

ثانیا:

کس که شخص را بر ی کار حرام به کار گیرد سپس توبه کند، باید چار کند؟

در پاسخ به سؤال شمارۀ (303583 ) بیان شد که هر کس شخص را برای کاری حرام به کار گیرد سپس توبه کند، اجرت

آن شخص را نمدهد بله آن را صدقه مدهد و همینطور کس که چیزی حرام مانند خمر را بخرد [سپس توبه کند] پولش

را به فروشنده نمدهد بله آن را صدقه مدهد؛ زیرا این مال در برابر ی جنس یا منفعت حرام بوده است.

حم کس که مال حرام را قرض گیرد یا مال حرام را بردارد

اما کس که مال حرام را قرض گیرد یا به مال حرام دست درازی کند، ظاهر آن است که باید آن را برگرداند و گناه

حرام بودن آن مال بر گردن کسب کنندهاش است.

اینکه شما بدون اجازۀ دوستتان آن مال را برداشتید نوع دست درازی و عدوان است که حم غصب دارد و لازم است که

آن مال را برگردانید و همراه با آن ایشان را نصیحت کنید که حرام را ترک کند.

اما آیا لازم است که این دوست شما از آن مال خلاص شود یا خیر؟ در این باره تفصیل است:

۱‐ هر آنچه پیش از دانستن تحریم بود متواند از آن بهره ببرد.

۲‐ هر آنچه بعد از دانستن تحریم بوده را لازم است که از آن خلاص شود یعن آن را به فقرا و مستمندان بدهد یا در

مصلحت عموم خرج کند، مر آنکه محتاج باشد که در آن صورت به اندازۀ نیازش از آن استفاده مکند.

شیخ الاسلام ابن تیمیه ـ رحمه اله ـ مگوید: «پس اگر شخص تجاوزگر یا شخص خمر فروش توبه کرد، در صورت که

فقیر باشند جایز است که این مال را به اندازۀ نیاز خود مصرف کنند اما اگر توانای تجارت یا صنعت مانند نساج و

بافندگ داشت، به اندازۀ سرمایهاش به او داده مشود و اگر از آن چیزی به عنوان قرض برای کسب درآمد بردارند… بهتر

است» (مجموع الفتاوی: ۲۹/ ۳۰۸).
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واله اعلم


